
ÀREA DE SERVEIS TERRITORIALS I SEGURETAT

Servei de Seguretat, Via Pública i Protecció Civil

Acta de la Reunió del Consell Municipal de Seguretat – 8.09.2022

Sessió: 2/2022 
Data: 8 de setembre maig de 2022
Hora: 16:30h
Lloc: Sala Actes Edifici Quadrant  

Membres assistents:

Regidora de Seguretat Patrícia Reche 
Tinenta d’alcalde de Territori i Sostenibilitat Lluïsa Melgares
Regidora de Polítiques de Gènere Núria Marín
Directora Àrea Territori i Seguretat Rosa Sanz
Directora de Mobilitat Susi Lopez
Grup Municipal TotxTerrassa Àlex Burgos
Grup Municipal Junts per Terrassa Agustí Serrano 
Grup Municipal Ciutadans Alberto Sánchez
Grup Municipal ERC Montse Font
Grup Municipal PSC Joan Rodríguez
Col·legi d’Advocats Joan Sales
Policia Municipal Antoni Flores
Mossos d’Esquadra ABP Terrassa Carles Vallès
Sindicatura Municipal de Terrassa Isabel Marqués
Bombers Jordi Moreno
Cambra de Comerç de Terrassa Josep Lluís Rodríguez
CECOT Toni Palet
Federació d’Associacions de Veïns Ester Noses
Educació Tere Buch
Consell de Cultura Núria Escudé
Consell de la Gent Gran Jaume Sabaté
Secció sindical SPL-CME Justiniano Villaran
Secció sindical UGT José Miguel Castillo

Membres excusats:
Directora de Seguretat
Intendent Policia Municipal
Inspector de Policia Municipal
Cap de Protecció Civil
Servei Polítiques de Gènere
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Ordre del Dia: 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (2.05.2022).
2. Ponència sobre seguretat a càrrec del Dr. Francesc Guillen Lasierra, president de l’Associació 
Catalana per a la Prevenció de la Inseguretat a través del Disseny Ambiental (ACPIDA).
3. Exposició de l’estat general de la seguretat a la ciutat.
4. Pla Local de Seguretat: Grups de Treball.
5. Torn obert de paraules.

Desenvolupament de la reunió

Quan són les 16h, la regidora de Seguretat, Sra. Patrícia Reche, dóna la benvinguda als assistents i
presenta  al  Dr.  Francesc  Guillen,  president  de  l’Associació  Catalana  per  a  la  Prevenció  de  la
Inseguretat a través del disseny ambiental (ACPIDA), qui tot seguit fa l’exposició de la ponència
Seguretat i Prevenció Ambiental. 

El document amb la presentació es farà arribar als membres del Consell. 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior

Es procedeix a l’aprovació de l’acta de la sessió anterior, realitzada el 2 de maig de l’any dos mil
vint-i-dos (sessió núm. 1/2022), la qual s’aprova per unanimitat. 

2. Exposició de l’estat general de la seguretat a la ciutat.

Pren la paraula el Sr. Antoni Flores, intendent major cap de la Policia Municipal, qui farà un breu
resum de l’estat actual de la seguretat a la ciutat. El major repte ha estat recuperar activitats i
grans esdeveniments en espais públics després dels darrers mesos de pandèmia, amb l’especial
repte aquest any donada la coincidència de la Festa Major amb el Mundial de Hoquei. Ambdues
celebracions han estat un èxit amb un resultat molt favorable, amb molta participació i incidents
molt puntuals. La celebració del Mundial de Hoquei ha estat un repte per a tots els operadors  i ha
obligat a una total dedicació. En el cas de la Policia Municipal, s’han assolit els dos reptes amb la
meitat de personal donada la coincidència amb les vacances d’estiu. En conclusió ha estat un estiu
relativament  tranquil,  amb  més  ocupació  de  l’espai  públic  i  per  tant,  amb  més  queixes  per
molèsties de sorolls però s’ha previst amb una major presència policial en espais de més activitat.

Pel que fa al trànsit, igualment estable durant el període. Malauradament,   després de 2 anys
sense cap víctima mortal, en la darrera setmana d’agost hi hagut 2 persones mortes en accident
de trànsit, en llocs i circumstàncies diferents, sense cap relació entre elles. 
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Respecte els vehicles de mobilitat personal (patinets elèctrics), la lluita continua. Es continuen fent
campanyes i es continuen sancionant conductes i infraccions. En aquest sentit Terrassa ha estat
pionera en immobilitzar-los i requisar-los quan no complexen normativa i desballestar-los quan
passats 15 dies els seus propietaris no han passat a recollir-los. A canvi, en la part positiva s’ha
aconseguit la utilització del casc. Es continua treballant per erradicar la mala praxis amb prevenció
i conscienciació però també amb l’acció sancionadora.

Pren la paraula el Sr. Carles Vallès, inspector sotscap de l’ABP de Mossos a Terrassa qui comentarà
les dades referides als mesos d’estiu (juny, juliol i agost). El comput de delictes, a tota la zona
d’influència  de  l’ABP  (Terrassa,  Matadepera,  Ullastrell...)  és  d’uns  1.000  delictes  per  mes,
distribuïts,  principalment,  en  2  grups:  delictes  contra  les  persones  (entre  100-130),  i  delictes
contra el patrimoni (sobre 750). La resta de delictes són contra la seguretat del trànsit o contra
l’ordre públic.

En maltractament a la llar, es computen entre 20 i 27 denuncies mensuals. En robatori amb força a
domicili, la dada és d’1 al dia i en robatori a empresa les dades estan entre 7 i 15 al més.

Altres tendències que preocupen són les estafes per internet que augmenten exponencialment i
contra les quals és difícil fer prevenció i la violència sexual, especialment, vers el gènere femení,
com és el cas de les anomenades punxades. Tot i que a Terrassa els números en violència sexual
estan continguts, s’han tingut 7/8 casos i són situacions amb relació prèvia víctima-agressor. Des
del Departament d’Interior, s’està treballant a través d’un pla d’acció arreu de tot Catalunya en
l’àmbit d’entorns d’oci, implementat també a Terrassa. Pel que a les anomenades punxades, a tot
Catalunya s’han registrat uns 80 casos dels quals 8 s’han produït a la regió nord. A Terrassa, fins a
la data, no hi ha hagut cap denúncia.  A Matadepera, durant la Festa Major, hi va haver 1 denúncia
i 2  a Sabadell. S’estan seguint aquests casos però en cap cas, s’han trobat substàncies tòxiques ni
estris ni s’ha produït cap agressió homosexual. 

En robatori amb força a domicili, es produeix 1 denúncia al dia de manera molt dispersa. Les dades
reals són complicades per què la denúncia es presenta quan s’arriba a casa i no es pot determinar
amb exactitud quan ha succeït. En aquest delicte, s’han detectat marcadors a vivendes, sistema de
modus operandi de bandes organitzades. També s’ha detectat gent itinerant, cosa que dificulta la
tasca policial. Es tracta d’un delicte amb diverses tipologies delinqüencials i amb onades, fets que
fan que la notificació del fet sigui variable. 

Pel que fa a ocupacions, generen molts conflictes i deteriorament de l’entorn, i suposen molts
requeriments  policials   i  dedicació.  S’ha  d’aprofundir  per  tal  que  darrera  l’actuació  policial  la
propietat  denuncii.  Calen  processos  judicials  civil  per  recolzar  les  actuacions  i  procedir  als
desnonaments. Els operatius policials al respecte es realitzen cada setmana. 

Pren la paraula el Sr. Jordi Moreno, cap del Parc de Bombers de Terrassa, qui comentarà com ha
anat  l’estiu a la ciutat.  Enguany s’ha donat  un estiu molt  sec i  càlid i  s’han produït  un parell
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d’episodis important d’incendis forestals amb simultaneïtat, però cap a Terrassa. Aquest incendis
han suposat una gran mobilització i  durant algunes setmanes, s’ha hagut de doblar el personal. 

A  Terrassa,  el  90%  de  sortides  del  cos  són  en  territori  urbà.  El  servei  que  s’ha  incrementat
exponencialment és el salvament de persones. El primer servei però és el d’incendis urbans seguit
del salvament a persones, i a certa distància, els serveis per accidents. La mitjana de sortides del
parc de Terrassa és de 7 al dia. 

Finalitzades les intervencions, la Sra. Lluïsa Melgares, tinent d’alcalde de Territori i Sostenibilitat
comenta que hi ha delictes que no solament s’han de tractar des de l’acció policial sinó que s’han
de treballar de manera transversal. Parla de les ocupacions i informa que s’ha creat una Comissió
Municipal de seguiment on hi participen diversos serveis i ja s’han imposat sancions i fins i tot
embargaments. A l’empar de la llei, s’han de regularitzar aquestes situacions i actuar per protegir
a la resta de la ciutadania.

4. Pla Local de Seguretat. Grups de treball.

L’intendent major fa un repàs al  cronograma del  pla i  presenta els 6 plans sectorials als quals
s’oferix  participar  com a operadors.  Una vegada creats els  grups de treballs,  es començaria a
treballar en el  contingut de cada pla. L’objectiu és poder presentar un esborrany a la propera
reunió del Consell del mes de desembre.  

La regidora de Seguretat, Patrícia Reche, anima als membres del Consell a presentar candidatures
per participar i anuncia que la data límit per rebre les propostes de participació serà el proper 23
de setembre.

5. Torn de paraules.

La Sra. Ester Noses, representant de la FAVT, comenta que al Grup de Treball del Pla sectorial de
Civisme troba a faltar  que com operadors  no hi  sigui  representació veïnal  i  la coordinació de
districtes. La regidora de Seguretat comunica que es tindrà en compte i s’hi afegirà. 

El Sr. Jaume Sala, representant del Col·legi d’Advocats, manifesta la problemàtica que suposen els
menors quan deixen de ser tutelats i demana quines actuacions es fan al respecte. Pel que fa a
ocupacions comenta la problemàtica que està sorgint a Terrassa amb els locals comercials  buits i
tapiats, alguns d’ells ens espais cèntrics de la ciutat. A banda de la sensació d’abandonament i
inseguretat que suposa transitar per davant aquests indrets, demana si hi ha algun pla municipal
per fomentar l’activitat  econòmica i  evitar  que puguin ser ocupats,  com és el  cas de les naus
abandonades a l’Avinguda del Vallès. 

La tinent d’alcalde respon que sobre el cas dels edificis de l’Avinguda Vallès ja s’hi està treballant,
s’han fet algunes actuacions però és difícil de resoldre perquè es necessita d’un procés judicial.
S’ha de treballar  tan judicial  com urbanísticament.  És  tracta d’un problema legal.  Respecte  la
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problemàtica en relació als menors no tutelats, informa que hi ha diversos programes adreçats a
aquests joves però el fet és que no tots hi volen entrar. Hi ha programes de col·laboració amb Creu
Roja on també s’inclouen pisos tutelats. 

El Sr. Josep Lluís Rodríguez, representant de la Cambra de Comerç, sobre les ocupacions manifesta
que cal diferenciar entre cada cas doncs moltes vegades els propietaris també en són víctimes. 

El Sr. Alberto Sánchez, representant del Grup Municipal Ciutadans, demana sobre la seguretat als
polígons i  si al Pla de Càmeres de Vigilància hi estan inclosos.  

L’intendent major informa que el Pla director de Càmeres està ja en fase de redacció final i licitació
i  s’està treballant  en el  pla que inclou els  disseminats i  polígons i  en la implementació de les
càmeres. Pel que fa a la seguretat,  s’està treballant amb vigilància de patrullatge, tant des de
Mossos  com des  de  Policia  Municipal  i  ja  s’han  fet  diverses  actuacions  amb  identificacions  i
clausura  de  festes.  També  s’està  en  contacte  amb  els  empresaris  per  fer  seguiment  de  les
problemàtiques. 

El Sr. Agustí Serrano, representant del Grup Municipal JuntsxTerrassa, intervé per demanar sobre
la previsió d’un canvi de model policial. Manifesta que el model policial actual, amb la mancança
de recursos d’efectius i tecnològics,  és obsolet. El canvi cap a una Policia de Barri sembla que no
funciona i  caldria  replantejar-se canviar  a  models més oberts i  estables.  Sembla un model  no
estabilitzat que funciona sobre la marxa i que s’ha anat abandonant a tot arreu. Com a exemple de
policia integral destaca el model de la ciutat de Manresa i demana quan es farà el canvi de model
o quan la nostra policia es podrà afegir a un model com el de Manresa.

L’intendent major respon que el cas de Manresa és més un titular que un projecte. Pel que fa al
model de sistema policial únic, amb sala conjunta, n’és plenament partidari i així mateix ho va
reivindicar  a la darrera reunió de la Junta Local  de Seguretat  amb presència del  conseller.  En
aquesta línia,  el nou Pla de Seguretat Ciutadana ja apunta cap a aquest model. Convida al Sr.
Serrano a participar en el grup de treball com a operador. 

La regidora de Seguretat, Patrícia Reche, comunica que la Policia de Barri és una referència de
proximitat i de prevenció per a la ciutat i s’estant fent esforços tant de recursos humans com
tècnics  perquè  així  sigui.  Quan  s’aconsegueixi  créixer  amb  nous  recursos  els  resultats  seran
òptims. 

El  Sr  Serrano demana sobre els  acords  per  a  la  formació continuada a  l’Institut  de Seguretat
Pública de Catalunya. L’intendent major respon que es una reivindicació ja feta però que no depèn
del servei. 

El Sr. Carles Vallès, explica que més allà de models policials, el funcionament en un torn policial es
basa en 2 grups: el de reacció (trucades 112) i el de proximitat (serveis planificats i específics amb
contacte amb la ciutat). Els agents de proximitat són els que tenen el contacte amb la realitat del
carrer. En aquest sentit, la coordinació i planificació amb la Policia Municipal és constant, tant per
planificar com per fer formacions conjuntes. Per aconseguir seguretat, és imprescindible treballar
de manera transversal, tant entre policies com entre d’altres serveis. 
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El Sr. Sales, al fil de la formació policial, posa a disposició del servei les formacions que des del
Col·legi d’Advocats pugin interessar.

La Sra. Montse Font, representant del Grup Municipal ERC, intervé per felicitar la posada en marxa
del Pla de Seguretat en el qual va participar fa uns anys i ara, veient el què s’ha presentat, el troba
molt encarat.  Sobre els grups de treball dels plans sectorial, vol fer algunes propostes:

. Pla de Seguretat Ciutadana: incorporar Arquitectura i Espai públic.
. Pla Seguretat Viaria: incloure representants de Joventut, Gent Gran, Polítiques de Gènere i TMESA.
. Pla de Salut: incloure mapes de soroll i contaminació.
. Pla de Civisme: afegir els servei de Ciutadania i Convivència. Servei de Polítiques d’Immigració.
. Pla d’Activitats públiques: afegir representants de serveis privats de seguretat. 
. Pla de Protecció civil:  representants del pla de sequera, rieres i Taigua.

La Sra. Rosa Sanz, directora de l’Area de Serveis Territorials i  Seguretat,  informa que el servei
municipal competent tant en mapes de soroll i contaminació com en sequera i Taigua és Medi
Ambient i que ja està inclòs com a operador en diversos plans. En concret, pel que fa al Pla de
Sequera, a Terrassa ja està aprovat.

El  Sr.  Toni  Palet,  representant  de  la  Cecot,  demana  incloure  en  el  Pla  d’Activitats  públiques
representació empresarial. 

La Sra. Montse Font, demana quantes vegades s’han activat plans d’emergència aquest any i si
s’ha detectat un augment respecte altres anys.  També demana saber com està el Pla de Violència.

La regidora de Seguretat comunica que tant aviat disposi d’aquesta informació, en farà resposta. 

La Sra. Isabel Marqués, sindica municipal de greuges, comunica que troba molt interessant el Pla
de  Seguretat  i  manifesta  la  seva  voluntat  de  participar  com  observadora.   També  vol  deixar
constància d’un canvi en la relació amb l’Administració, amb molt bona transversalitat i considera
que es una molt bona experiència. També exposa que té moltes reclamacions de famílies i escoles
per les restriccions de trànsit al centre de la ciutat i demana informació al respecte per poder
atendre els greuges. 

La tinent d’alcalde informa que li farà arribar les resolucions relatives a les noves àrees de vianants
i proposa mantenir reunió conjunta per tractar-ho amb més detall. Tot i això comenta que cal fer
pedagogia entre tots per conscienciar sobre aquestes mesures. 

I sense cap més qüestió a tractar, es dóna per finalitzada la sessió a les 19.10h.
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